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Nedostatek sester v nemocnicích
vloženo: 9.9.2016, 17.25

Zdravotní sestry by se měly dostávat rychleji do praxe. Poslanci v úvodním kole podpořili
novelu zákona, která připouští jejich nižší vzdělání. Podle ministra zdravotnictví
Svatopluka Němečka je to kromě avizovaného zvýšení platů další krok, který má řešit
nedostatek personálu. Kritici, třeba Asociace sester, namítají, že rok studia navíc po
střední škole nemusí pro takovou kvalifikaci stačit a obávají se snížení kvality péče.

osoba -------------------- I toto je nový nějaký papír.

redaktorka -------------------- Na sesterně mezi sebou mluví svojí rodnou řečí. Obě dvě přišly do ostravské
fakultní nemocnice ze Slovenska. První je tu už 21 let. Druhá se přistěhovala před 4 roky.

Monika KUBALÍKOVÁ, zdravotní sestra, Neurochirurgická klinika FN Ostrava -------------------- Tabletka, co byla
ráno, zabrala?

redaktorka -------------------- Na pacienty ale mluví výhradně česky. Monika Kubalíková už tu chce zůstat.

Monika KUBALÍKOVÁ, zdravotní sestra, Neurochirurgická klinika FN Ostrava -------------------- Je tady větší
možnost zaměstnání a co se týká toho vybavení těch zdravotnických pomůcek, tak je to tady u nás, tady v
Čechách mnohem lepší.

redaktorka -------------------- V ostravské fakultní nemocnici pracuje přes 1500 sester, a chybí téměř na všech
odděleních. Třeba tady na neurochirurgii by okamžitě přijali 6 sester.

redaktorka -------------------- Za posily ze Slovenska jsou tu tak rádi. Ne všechny cizinky ale mohou přijmout.

Karla KOČÍ, vrchní sestra, Neurochirurgická klinika FN Ostrava -------------------- Jsou to převážně Ukrajinky, ale
tam je problém komunikační bariéra.

redaktorka -------------------- S nedostatkem sester bojují téměř všechny nemocnice. Někde kvůli tomu zavírají i
celá oddělení. Ministr zdravotnictví chce teď úpravou vzdělávání urychlit nástup těch nových.

Svatopluk NĚMEČEK, ministr zdravotnictví /ČSSD/ -------------------- Zavádí se model takzvaný 4+1. To
znamená 4 roky střední zdravotní školy a poté roční ještě studium na vyšší odborné škole.

redaktorka -------------------- Studium se tak zkrátí o 2 roky. Poslanci normu podpořili. Jen změna vzdělávání ale
nestačí, dodávají.

Vít KAŇKOVSKÝ, poslanec, místopředseda výboru pro zdravotnictví /KDU-ČSL/ -------------------- Toto
je velmi důležitý první krok, ale jenom samo o sobě to nepomůže.

Jana HNYKOVÁ, poslankyně, místopředsedkyně hnutí /Úsvit/ -------------------- Je potřeba sestrám vytvořit
podmínky, aby mohly svojí práci vykonávat odpovědně a kvalitně.

Leoš HEGER, místopředseda strany, bývalý ministr zdravotnictví /TOP 09/ -------------------- Si myslím, že je
určité riziko, že to vzdělávání opravdu půjde kvalitativně dolu.

redaktorka -------------------- Poslanci dnes řešili hned několik zdravotnických zákonů. Kromě úprav ve
vzdělávání sester taky třeba změny v přerozdělování pojistného. Pojišťovny by nově na vážně nemocné
pacienty měly dostávat víc peněz.
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Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Blogerka s osobní zkušeností z práce zdravotní sestry Lenka
Šnajdrová. Dobrý večer, vítejte v Událostech, komentářích.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Dobrý večer.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Tedy ta změna, která se teď navrhuje, to vyřeší skutečně
nedostatek zdravotních sester v českém zdravotnictví?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Já tady mluvím sama za sebe, nezastupuju
žádnou organizaci, žádnou školu, mě za mé názory nikdo neplatí a já jsem teda přesvědčená, že se to tím
nevyřeší.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Jak to?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Dneska vlastně nemáme tolik studentů jako
dříve, ono se mluví o tom, že dříve ten systém fungoval ...

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Protože nechtějí, protože nechtějí?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ne, protože, protože není taková porodnost.
Když se podíváte na demografickou křivku, tak prostě, když řeknu v roce 1990 se rodilo nějakých 130 tisíc
dětí, dneska je to o 40 tisíc dětí méně, takže někde nám prostě ty děti chybí a vlastně chybí už v těch
školách.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- No, tak ale to se týká asi všech profesí, to se nebude týkat jenom
zdravotních, zdravotních sester.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Přesně tak, to se týká, ano, to se týká všech
profesí a v případě, že půjde víc teda těch dětí do zdravotnictví, tak za chvilku nám začnou křičet, já nevím,
průmyslovky nebo učitelé, že je jich málo, protože zase prostě budou chybět někde jinde.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- No, dobře, tak ale, tak je jich méně, ale budou rychleji vystudované
a půjdou do nemocnic, nebo ne?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- To nikdo neví.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Jak je to možné? Tak budou 4 roky na nějaké zdravotní škole, pak
tam tedy bude ten jeden rok na vyšší odborné škole ...

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ano.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- To je ten návrh, pokud se nemýlím, pak půjdou do nemocnic.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ale nikdo vám nezaručí, nikdo vám
nezaručí, že ta studentka, který vystuduje ten jeden rok, nastoupí do zdravotnictví. Ona může samozřejmě
jít dále studovat na vysokou školu, takže de facto bude studovat zase další nějaké 3 roky nebo si může
vlastně tu svoji profesi úplně rozmyslet a jít někam jinam.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Tedy jak to, jak to vyřešit, když tedy nebudeme uvažovat vyšší
porodnost nějak ji zařídit, zůstaneme u toho vzdělávacího systému, tak jak to zařídit, aby tedy ten systém
byl jednodušší? Jak by měl vypadat?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Já jsem přesvědčená, že ten systém by měl
být především jednotný. Jestliže máme nějaké typy sester, které mají úplně stejné kompetence, vykonávají
stejné činnosti, tak by měly mít stejné vzdělání. Teď tu máme sestry, dejme tomu, ze staré SZŠ, které
vlastně to vzdělání kompenzují vysokým počtem let praxe, tam není potřeba dělat vysokou školu ...
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Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Což zákon umožňuje, ano.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Dodělávaly, což zákon umožňuje. Dále
zákon umožňuje vzdělání sestry tedy na vyšší odborné škole, což je teda další typ, dále zákon umožňuje
vzdělání sester v bakalářském studiu, co je další typ a teď nám vlastně umožní vlastně jenom ten rok na
VOŠ, čili to bude další typ, a ještě navíc zákon zavádí profesi praktické sestry, o které se zatím vůbec neví,
jak bude vypadat, jaké bude mít kompetence a jak moc budou rozdílné od sestry všeobecné.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Čili to není jeden jediný systém? Teď bude ony ty předchozí druhy,
ty zůstávají, ty se neruší?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ne, ty se...

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- K tomu přibývá nový systém?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ano, ty se neruší. Ty se neruší. Sestra, která
vystuduje SZŠ, střední zdravotnickou školu, tak po schválení novely eventuelně, pokud se toto schválí...

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Půjde na rok na VOŠ a pak do nemocnice.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Tak může jít na rok na VOŠ, ale ona stejně
tak může jít na 3 roky na VŠ nebo na 3 roky na VOŠ, to jí nikdo nezakazuje. A stejně tak tady máme
studentky jiných středních škol typu třeba gymnázií nebo ekonomických škol, který se můžou rozhodnout
také stát se sestrou a ty pak budou muset studovat 3 roky na VOŠ nebo na VŠ. To tady všechno zůstává.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Čili je to spíš podle vás zmatek v tom systému?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ano, já jsem přesvědčena, že ano.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- A kdyby se sjednotil, tak jak by se vlastně měl sjednotit? Jaký je
tedy podle vás ideální systém vzdělávání zdravotních sester v dnešním zdravotnictví s jeho rostoucí kvalitou,
s rostoucím poznáním a tak dále?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Za mě je to určitě bakalářské studium a
případně...

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Čili 3 roky na vysoké školy po nějaké střední škole.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ano, 3 roky na vysoké škole po nějaké
střední škole. Případně i na vyšší odborné škole, ale ta vyšší odborná škola vlastně má nebo absolventka
vyšší odborné školy má tu smůlu.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Vy už to taky větvíte ale.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ano. Ta má tu smůlu, že vlastně nemůže
pak pokračovat v magisterském studiu jako ta bakalářka. Přitom de facto má stejné kompetence a stejný typ
vzdělání, proto se pak někdy rozhodují studovat dál.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Čili vysokoškolské, vysokoškolské vzdělání, což je bakalář, je
nezbytné pro dnešní práci všech sester?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Všech všeobecných sester, které vykonávají
pozici sestry. Pokud je v tom zdravotnictví někdo další, tak samozřejmě nemusí mít vysokou školu, ale pak je
otázka, jestli mu máme říkat sestra.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Zdravotnická zařízení v tom mají jasno, jaké lidi vlastně potřebují,
jestli chtějí spíše vzdělané zdravotní sestry, anebo spíše lidi na ty jednodušší práce, což jsou ty, řekněme,
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hygienické práce kolem pacientů?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Já úplně nevím, jak to mají všechny
zdravotnické zařízení, ale co poslouchám sestry na Facebooku, tak mám pocit, že zdravotnická zařízení
chtějí spíš univerzálního pracovníka. Takového, který může být v případě potřeby na oddělení sám, když
někdo vypadne, což...

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Takže ale musí mít to vzdělání už v tom případě.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Ano, musí mít to vzdělání v tom případě. A
chtějí samozřejmě člověka, který udělá práci vysoce odbornou, ale zároveň zvládne i tu méně odbornou.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- A to se těm vzdělaným lidem bude chtít?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- To si myslím, že se jim chtít nebude a už
teď se jim samozřejmě nechce.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Peníze, to je, jinak se zeptám, není náhodou tohle ten hlavní důvod,
proč není dostatek lidí ve zdravotnictví bez ohledu na to, jaký je vzdělávací systém a čím ten či onen
zájemce o tuhle profesi musí projít?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Určitě je to jeden z důležitých důvodů. Já
nevím, jestli říct hlavní nebo nejdůležitější. Je tady ještě taky jeden důvod, o kterém se nemluví, a to je to,
dalo by se říct slaďování profesního a rodinného života. To je vidět jasně na takové té křivce, že sestry více
odcházejí do ambulantního provozu, kde prostě pracují jenom na ráno.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Že mají moc práce v nemocnicích.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Že mají, že pracují na směny vlastně,
pracují v nepřetržitém provozu a v okamžiku, kdy máte malé dítě a není vám umožněn zkrácený úvazek, tak
prakticky nemáte šanci se do toho nepřetržitého provozu vrátit.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Čili podtrženo sečteno, ministerstvo zdravotnictví jde cestou, která
nic nevyřeší?

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Já jsem přesvědčena, že to není taková
změna, která by nám pomohla.

Daniel TAKÁČ, moderátor -------------------- Lenka Šnajdrová. Děkuju, že jste přišla. Na shledanou.

Lenka ŠNAJDROVÁ, blogerka, Ošetřovatelství.info -------------------- Já taky děkuju, na shledanou.


